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Številni dimniki v naSi občini kljubujejo zobu sodobnega časa. Kljub razmeroma zastarelim tovarnam, kljub zastarelemu strojnemu 
parku, dosegajo naši delovni kolektivi nadpovprečne uspehe in tako bogatijo naradni dohodek, s tem pa posredno vplivajo na

dokončno izgradnjo naše domovine (FOTO ZAPLATIL)

NOVI VIDIKI Jbaizaadai načeti
Letos praznujemo dvajseto ob- 

^tnico ljudske revolucije. V sklo
pu proslav zavzema še posebno 
t“esto proslava 29. novembra — 

neva Republike. Na ta dan so 
oili pred devetnajstimi, osem- 
. aJStimi, šestnajstimi leti postav- 
leni trdni temelji neposredni de

mokraciji in našemu današnjemu
ružbenopolitičnemu *n gospo-
a>'skemu življenju. Postavljeni so 

I*1 trdni temelji ljudski oblasti, 
, jo utrjevala in razvijala ob- 

delovnega ljudstva. 
jgT^tošnji 29. november praznu- 
ud=°i s Posebnim svečanim po-
OierriK m’ kai1)i dosegli smo po- 

mbne zmage na skoraj vseh 
J/^fočjih družbenopolitičnega in 
l^i bpdarskega razvoja. Delovni 
Vin G socialistične domo-
ske ' S° vložili Slede na svoje um- 

ln fizične sposobnosti kar ve- 
® ma?°re 28 ureditev skupnih 
^denih vprašanj, za dosego 

r0i,1.trnl5nib zmag na vseh pod- 
dornh .ra2v°ja naše ožje in širše 
fia ,?Vine' To J° odraz zavestne- 
leo«D°Ja na®ib delovnih ljudi za 

h Prihodnost vseh nas, zlasti 
ki bodočih rodov. Odgovornost, 
Ijurii .prevzemajo naši delovni 
ode™^ m ostali državljani, ni le 
no«t ornpst, marveč tudi dolž- 
SDortKVft’^. nas- dolžnost, ki nas 
Sehnni8 .v°di vedno naprej v 
born^6 dni’ k še večjim uspe- 
hinnii«3 Področjih. Delovne
števil državljani - člani 
kani^n^-i družbenopolitičnih or- 
stali „ ’ 80 Postali enotni, po-
besed ° e,notnas kupnost. Ni več 

mi* ali •oni« — vsi smo

enaki, vsi smo eno. To je naša 
današnja stvarnost, ki z zmaga
mi na gospodarskem področju 
hitreje vpliva na uresničitev za
stavljenih nalog. Proces družbe
nih gibanj in razvoja se hitro 
premika proti svojemu cilju, pro
ti dokončni socializaciji naše do
movine, proti popolni uresničitvi 
teoretičnih zasnov za izgradnjo 
socializma pri nas. To je delo 
NASE revolucije, to je delo tiso
čerih borcev, ki so dali svoja živ
ljenja za NASO današnjo stvar
nost, za naše lepše življenje, za 
lepšo bodočnost naših rodov.

Na vidiku je nova ustava, na 
vidiku so nove, kvalitetnejše spre
membe v našem družbenopolitič
nem življenju, številni novi de
mokratični ukrepi, ki bodo spod
bujali naše državljane k še več
jim delovnim zmagam v prihod
nosti. Na vidiku so novi 29. no
vembri, novi mejniki naših pri
zadevanj v preteklosti in za bo
dočnost, dnevi obračuna našega 
dela in naših uspehov.
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Na dnevnem redu zasedanj delavskih svetov gospodarskih orga
nizacij naše komune so v zadnjem času tudi razprave o proizvodnih 
načrtih za prihodnje leto. Čeprav še ni zaključena proizvodnja za te
koče leto, so se naši delovni kolektivi lotili odgovorne naloge: realna 
ocenitev proizvodnje tekočega in načrtovanje za prihodnje leto. To 
ni majhna naloga, kajti le ob pravilni oceni lastnih zmožnosti bo po
stavljen tudi realni načrt za novo poslovno dobo.

Kako so se v posameznih podjetjih lotili tega težavnega in odgo
vornega dela, je stvar samih podjetij. Toda pri načrtovanju ne bi smeli 
niti precenjevati niti podcenjevati svojih delovnih sposobnosti, mar
več naj bodo načrti povsem realni in odraz dejanskega stanja v po
djetju, odraz morebitnih tržnih pogojev in drugih činiteljcv, ki lahko 
vplivajo na izpopolnitev proizvodnih nalog.

Pravočasna in vsestranska razprava o proizvodnem načrtu vsake
ga podjetja je pomembna ugotovitev, ki nam zagotavlja, da so v po
djetjih proizvajalci in upravljale! dobri gospodarji in jim je rast 
podjetja in naraščanje proizvodnje oziroma družbenega dohodka po
glavitna skrb v njihovem gospodarjenju z družbenimi sredstvi. Taka 
vsestranska skrb in prizadetost tudi zagotavljata, da bodo sprejeli 
delovni kolektivi takšne proizvodne načrte, ki bodo dali kar največ 
narodnega dohodka, našemu komunalnemu sistemu pa ustrezni delež 
za njegov kompleksni razvoj.

VSEM PREBIVALCEM ČESTITAJO K 29. NOVEMRU - 
DNEVU REPUBLIKE:

ObLO MOSTE-POLJE
Občinski komite ZKS, Občinski odbor 
SZDLV Občinski sind. svet, Občinski odbor 
ZB, Občinski komite LMS in vse ostale 

družbene in politične organizacije
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K RAZPRAVI 0 DELITVI OSEBNIH DOHODKOV

Komu to koristi, tov. Jarc?
NaSe šolske in druge prosvetne ustanove so v svojem gospo

darjenju letos močno zaorale v novo pomembno obdobje. Zakon 
o financiranju šolstva je te ustanove namreč osamosvojil in s tem 
naložil zlasti učiteljskim zborom nove pravice in dolžnosti.

To samostojnejše gospodarjenje in upravljanje je že začelo 
spreminjati miselnost naših prosvetnih delavcev. Ce sc je do lani 
ukvarjal z gospodarskimi problemi šole največ šolski vodja in šol
ski odbor, je letos že tudi učiteljski zbor dobro seznanjen z gospo
darjenjem šole, posebno še, ker je bilo pri tem že precej hudih težav.

ŠOLSTVO -
naša skupna skrb

V oktobrski številki našega gla
sila smo objavili prispevek: Raz
prava o delitvi osebnih dohod
kov — Zakaj velike razlike v po
sameznih podjetjih? S celotno 
vsebino tega prispevka so naši 
bralci dobro seznanjeni. V njem 
je omenjeno, da sta sprožili ana
liza in razprava zbora proizva
jalcev naše občine širšo razpravo 
tudi v javnosti.

In razprava se nadaljuje...
Tako smo lahko tudi brali v 

Delu z dne 15. 11. 1961 prispevek 
Komu to koristi? ki ga je podpi
sal Vlado Jarc. Ker pa so v tem 
članku precej grobo kršena na
čela konstruktivne kritike, smo 
prisiljeni povedati tudi svoje 
mnenje.

Zdi se nam ,da ni po mnenju' 
tovariša Jarca — nihče poklican 
izreči kakršnokoli nesoglasje z 
načinom kritike, ki jo je napisal 
poklicni novinar. Kajti pravica 
poklicnega novinarja je — kot 
meni tov. Jarc — mnogo večja, 
kot pravica navadnega občana, 
ki se oglaša k razpravi o tem ali 
onem vprašanju v našem gospo
darskem in družbenem življenju. 
Kritiziranje kritika je po mne
nju člankarja Jarca »demobilizi- 
ranje zavestnih sil«. Pa poglejmo 
Jarčevo »mobilizacijo« zavestnih 
sil. V naši občini delajo pristoj
ni sveti' številne analize, sestav
ljajo predloge itd. O tem razprav
lja zbor proizvajalcev, ljudski od
bor, občani, razne komisije itd. 
Podobno je bilo tudi z analizo o 
delitvi osebnih dohodkov v gospo
darskih organizacijah. Najprej je 
svet za delo sestavil analizo, o 
tem je razpravljal zbor proizva
jalcev, kjer so bila sprejeta 
ustrezna priporočila, o tem so 
razpravljali v podjetjih. O vseh 
teh razpravah je bil potem obve
ščen poklicni novinar, ki se je 
napotil v podjetje, prebil v njem 
deset, petnajst minut, se vrnil v 
uredništvo ter napisal kritiko, ki 
naj mobilizira najprej omenjeni 
svet za delo pri občini nato pa še 
zbor proizvajalcev in delovne ko
lektive, ki naj potem razpravlja
jo o problemu, o katerem so že 
razpravljali. Ce tak kritik pove, 
da je zbor proizvajalcev pravilno 
ravnal, je ta zbor tudi res pra
vilno ravnal, če pa nekdo drug 
ptonovi iste besede, je to nemo
goče, to je »demobilizacija za
vestne sile«.

Tovariš Jarc! Bodimo odkriti: 
prizadelo Vas je naše mnenje, da 
se s takim načinom kritike ne 
strinjamo! Tudi tokrat Vam od
ločno izjavljamo, da se ne stri
njamo z načinom kritike, kakršen 
veje iz članka Komu to koristi! 
Ne stranjamo se, ker je tak način 
kritike zgrešen, škodljiv. Zakaj? 
Zdto, ker tvori naš prispevek k 
razpravi o delitvi osebnih dohod
kov zaokoroženo, celoto in ga to
rej ne gre razbijati ter citirati iz 
njega le posameznih krajših stav
kov ali celo razbijati te na manj
še dele. Tako ste res dezinformi- 
rali našo javnost, kajti v našem 
prispevku smo se uprli takemu 
načinu kritike, ne pa konstruk
tivni kritiki sami. Uprli smo se 
poklicnemu tehnokratizmu posa
meznega novinarja, poveličujoče
ga sebe kot eksperta, ki je zmo
žen v desetminutnem obisku pri 
podjetju spoznati vse težave,

eventualne pomanjkljivosti in 
zgrešeno poslovanje, ki je zmo
žen oceniti neki delovni kolektiv 
kot manj ali bolj pomembnega in 
ki je zmožen priobčiti tudi ne
točne podatke! Kdo je ta posa
meznik? Mar takemu posamezni
ku ne smemo povedati, da se z 
njegovim pikrim načinom kritike 
ne strinjamo? In če povemo, da 
se z njegovim načinom kritike ne 
strinjamo, smo takoj obsojeni 
kot demobilizatorji zavestnih sil, 
ki jih začenja on sam odločno 
prepozno »mobilizirati«!

V našem prispevku smo izra
zili mnenje ,da smo za konstruk
tivno in pošteno kritiko. Omenili 
smo tudi, da so bili podatki ne
točni. Zato priporočamo tov. Jar
cu, da posveti svojim obiskom v 
podjetjih nekoliko več časa. če 
želi spoznati nekaj, kar želi kri
tizirati. Smo za kritiko, ki priha
ja tudi izven meja občine, ven
dar si pridržujemo pravico kriti
zirati »kritike«! Imamo tudi pra
vico, zahtevati primerjalno kriti
ko, toda to nalaga vodilnemu ča
sopisu, v katerem dela tov. Jarc, 
tudi posebno nalogo. Mar je res 
»greh« zahtevati primerjanje do
hodkov v posameznih komunah? 
Če je to »demobilizacija zavest
ne sile«, potem je res nekaj na
robe. V našem glasilu smo posta
vili vprašanje v zvezi z delitvijo 
dohodkov v gospodarskih organi
zacijah. Sami sebi smo odgovo
rili, povedali smo, da se ne stri
njamo z NAČINOM kritike tov. 
Jarca, seznanili smo bralce, da je 
tudi beograjska Borba pisala o 
naraščanju osebnih dohodkov in 
upadanju storilnosti, povedali 
smo, da je zbor proizvajalcev 
pravilno ravnal, zahtevali smo 
konstruktivno in primerjalno kri
tiko itd. Mar je vse to po mne
nju tov. Jarca nedovoljeno pisa
nje, demobilizacija zavestnih sil, 
iskanje prijatelja v nesreči? Ce 
pa o tem piše tov. Jarc, je to — 
iskanje prijatelja v sreči! Omeni
ti je treba, da so tudi našim ob
čanom dostopni beograjska Bor
ba, Delo in drugi časopisi, ki s 
svojimi članki mobilizirajo. Če 
pa o istih problemih napišemo 
ali sploh mislimo kot navadni ob
čani, potem je to demobilizator- 
sko delo! Zato se ne strinjamo z 
mnenjem tov. Jarca, ki nas oce
njuje kot demobilizatorje zavest
nih sil in sicer zato, ker smo 
marsikaj o tem prebrali v Borbi, 
ki nas je mobilizirala, nato pa o 
istem vprašanju pri nas napisali 
nekaj besed v našem glasilu, ker 
naj bi bilo — demobilizacija! 
Nihče ne zavrača kritike od zu
naj, tudi v našem prispevku je 
nismo zavrnili: zavračamo pa pi- 
'ker način kritike.

Tov. Jare napoveduje še raz
pravo s čisto druge strani. Kate
ra je ta druga stran? Morda za 
navadnega občana grozeča ne
znanka? Za nas ni neznank, dru
gih plati — mi želimo odkrito, 
konstruktivno in pošteno kritiko- 
To pa je vse, kar lahko imamo 
za »razpravo z druge strani«.

Ob koncu samo še vprašanje: 
Ali prihaja čas, ko bodo kritiki 
kritizirali n. pr. film, katerega še 
niso začeli snemati?

Sedaj je pa zares dovolj. Raz
prava o tem vprašanju je šla ta
ko daleč, da jo z naše strani za
ključujemo.

Sklad za šolstvo pri našem 
ObLO bi naj letos razpolagal z 
nekaj nad 243 milijoni. Ta sred
stva se formirajo takole:

27 % od dela dohodkov iz pro
računa 126,450.000 din,

50 % dopolnilnega proračunske
ga prispevka od osebnih dohod
kov 32,724.000 din,

50 % od dela občinskih doklad 
28,615.000 din,

60 % prorač. prispevka sklada 
za šolstvo 55,604.000 din, 

skupno torej 243,393.000 din. 
Predvidena sredstva naj bi za

dostovala za osnovno dejavnost 
za vse šole in kulturno prosvetne 
stanove v občini. Občinski ljud
ski odbor je sprejel odlok v ka
tegorizaciji šol, na podlagi kate
re so sredstva razdeljena na učen
ca tako, da dobe najnižji prispe
vek — 33.000 din — na učenca 
letno nepopolne osnovne šole, po
polne osnovne šole dobe po 34.000 
oz. 35.000 din, nije organizirane 
šole po 44.000 din, gimnazija pa 
po 82.000 din na učenca letno. V 
naši občini je 16 osnovnih šol s 
5.047 učenci; 7 šol je niže orga
niziranih in zato dražjih za vzdr
ževanje.

Po zakonu o financiranju šol 
naj bi služila sredstva sklada za 
osnovno dejavnost in za investi
cije prosvetnih ustanov. Vendar 
ne bodo krila niti osnovne dejav
nosti, to je materialnih stroškov 
za vzdrževanje šol in za plače 
uslužbencev, čeprav so prispevki 
predvidena sredstva sklada letos 
za posamezne šole letos višji od 
prejšnjih let. Lahko pa trdimo, 
da so šole letos materialno slabše 
vzdrževane kot poprej, ker so pač 
cene materiala in storitvam moč
neje narasle kot pa prispevki šo
lam, posebno še, ker so se neko
liko povišale tudi plače uslužben
cev na ustanovah.

Kako težko je stanje na šolah, 
naj pove primer osnovne šole 
Vide Pregarčeve v Mostah, ki ima 
33 oddelkov in 1115 učencev. Ta 
šola dobi iz sklada po 34.000 din 
na učenca, kar znese z nekimi po
pravki nekaj nad 35 milijonov; 
toda samo za ose one izdatke bo 
izplačala ta šola preko 31 milijo
nov dinarjev, čeprav so plače pro» 
svetnih uslužbencev nižje od po
vprečja niti enakih kvalifikacij v 
gospodarstvu kar za dobrih 15.000 
dinarjev mesečno.

Tako ji ostane za vse operativ
ne in funkcionalne izdatke le 
okrog 4 milijone, ki pa se hitro 
razgubijo, če pomislimo, da stane 
šolo samo kurjava 1 milijon, raz
svetljava 600.000 din .najemnina 
za telovadnico okrog 800.000 din, 
odvoz smeti preko 200.000 din; že 
doslej pa je šola plačala za be
ljenje prostorov in za razna 
manjša popravila čez milijon di
narjev.

Kdor bi te podatke pazljivo

prebral, se bo gotovo vprašal, ko
liko sredstev ostane šoli za dru
ge, manjše materialne izdatke 
(ki gredo tudi v stotisoče), kje so 
sredstva za knjižnice, učila, de
lavnice itd. Mislimo, da ni re
šitve drugje, kakor da bo občin
ski ljudski odbor se letos našel 
dodatna sredstva za vzdrževanje 
šol, zlasti še ker vemo, da dobe 
ljubljanske popolne osnovne šole 
po drugih občinah kar za 4 do 10 
milijonov več sredstev kot naše 
(na učenca od 39 do 52 tisoč di
narjev).

Ko navajamo te podatke, ne 
mislimo kritizirati premajhne 
skrbi naše občine za šole, saj ve
mo, da ima tudi ObLO polno raz
ličnih težav. Želimo pa s tem opo
zoriti našo javnost in tudi ObLO, 
da bo skušal za novo poslovno 
leto ugodneje rešiti vprašanje 
formiranja sklada za šolstvo, po
sebno še, ker so dosedanje plače 
prosvetnih uslužbencev potrebne 
močnih popravkov navzgor; zago
toviti pa je treba šolam tudi pri
merna sredstva za investicije in 
normalnejše materialno vzdrže
vanje.

Šolski odbori, xi so pravkar 
prevzeli skrb za šole v naslednjih 
dveh letih in učiteljski zbori, ki 
že postajajo pomemben organ 
samoupravljanja na šolah, bodo 
nedvomno razvijali naše šole po 
poti napredka, če jim bodo zago
tovljena osnovna sredstva za de
lo, brez katerih nihče ne more 
pričakovatih željenih uspehov 
teh pomembnih družbenih usta
nov.

Konferenca 
mladinskega aktiva 

Zadobrova
V nedeljo 5. novembra je bila 

konferenca mladinskega aktiva v 
Zadobrovi. Na konferenci so bili 
med gosti tudi sekretar ObK LMS 
tov. Tone Podobnik in član os
novne organizacije ZK tov. Kr
kin. Največ je bilo govora o mla
dinski sobi oziroma sploh o pro
storu, ki je verjetno največji pro
blem tudi za ostale organizacije, 
kajti vse imajo sestanke kar v 
gostilniški sobi. Sklenjeno je bilo. 
naj sc pomeni vodstvo mladinske
ga aktiva z domačo organizacije 
ljudske tehnike (ki razpolaga z 
večjo sobo), da bi imela mladina 
Zadobravc svojo sobo skupaj s te 
organizacijo. Živahen razgovor se 
je razvil tudi okrog TV aparata, 
ki leži edaj kar zaprt v zaboju. 
Na konferenci so izvolili nov se
kretariat. Za predsednika je bil 
izvoljen tov. Marjan Cerar, za 
sekretarja pa dosedanji predsed
nik Milja Maček. Izvolili so tudi 
8 delegatov za občinsko konfe
renco, ki bo 5. decembra v dvo
rani kina Zadobrova.
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Moščani spjia&ufema m ad^maifama
Na^li razvoj našega gospodarstva zahteva čedalje večje priza

devanje našega delovnega človesi na delovnih mestih. Nagraje
vanje po pravičnih merilih vpli va na storilnost, vse pa precej 
vpliva tudi na nepazljivost pri delu. Zato narašča število nesreč 
na deloviščih. Iz dneva v dan je zato čutiti večjo potrebo po učin
koviti varstveni zaščiti delavcev, saj gre za človekovo zdravje, to
rej za humano plat odnosov v proizvodnji, da ne omenjamo veli
ke materialne škode, ki jo povzročajo nesreče pri delu. Doseda
nje statistike kažejo določeni porast nesreč pri delu; proti temu 
in proti porastu velike materialne in moralne škode p<i se je tre
ba odločno borili. Kakšne borbene vrste imamo organizirane v 
naši občini, kako so te vrste »ob »rožene« ter kako se borijo proti 
nesrečam pri delu, o tem nam bodo povedali nekaj besedi borci iz 
prve borbene vrste boja proti nesrečam pri delu. V bivšem domu 
Titove mladine je bila v sklopu tedna varnosti od 12. do 19. no
vembra organizirana razstava higiensko-tehnične varnosti pri de
lu: to izredno priložnost smo izkoristili ter navezali stike z neka
terimi znanimi delavci na tem področju in jih v imenu naših 
bralcev zaprosili za številne razlage in podatke.

Delaj varno .. .
Da, delaj varno! To je prvo 

geslo razstave, to je geslo, ki ga 
srečaš, ko prideš v katerokoli 
Podjetje. Toda kljub temu geslu 
imamo precej nesreč pri delu ...

O varnosti pri delu smo se po
govoril s štirimi tovariši: dr. To
netom Krisperjem, zdravnikom 
za industrijsko preventivo v naši 
občini, Ivanov Kozoglavom, šefom 
odseka za delo ObLO Moste-Po- 
Ije, Jankom Vidicem, varnostnim 
tehnikom papirnice Vevče in 
predsednikom komisije za higi
ensko tehnično varstvo pri ObLO 
Moste-Polje ter s tov. Stankom 
Vdovčem, tajnikom že omenjene 
komisije.

"■Na področju higiensko tehnič- 
nega varstva (HTV) imamo že 25 
raznih pravilnikov, ki so sestav- 
‘jeni na podlagi zakonske osno
ve." je začel tov. Vidic. »Zdi se, 
oa je zakonodaja zamašila vse 
luknje. Te predpise pa je treba 
dosledno izvajati!«

"Veljavne predpise s področja 
"TV ne upoštevajo v vseh po
djetjih,« je dodal tov. Vdovč. 
jukoli 80 odstotkov nesreč pri de- 
tn gre na račun malomarnosti 
delavcev. Zdi se tudi, da bi lahko 
j^ojstri posvetili več pozornosti 
kontroli dela pri podrejenih de- 
lavcih, kar bi precej vplivalo na 
^manjšanje tako velikega odstot- 
^ nesreč.-*
. ‘"Nujno je izobraževati naše de- 
avce, da bi delali varno ter da 

spoznali nevarnosti, ki prežijo 
ri1 vsakem koraku«, je pristavil 
cj.v- Kozoglav. »Pri nekaterih po- 

•kdjih smo naleteli na razume- 
anJe; tudi zbor proizvajalcev je 

Priporočil, da se 3 odstotki sred- 
tev. ki so namenjena za HTV 
'užbo v podjetju, odvedejo ob- 
-inski komisiji, ki bo s temi 
redstvi organizirala razne semi- 

^arJe in tečaje oziroma ogled in 
[J^aruzacijo razstav s področja 

1V- Podjetja naše občine so le- 
«>s predvidela okoli 153 milijo- 
°v Za HTV, kar pomeni, da bo 

naša komisija deležna pre- 
c°Jsnjega zneska.« 
nnf' Preventivne službe v

' Pečini je v zadnjih treh letih 
v-,^erPma dober, je poudaril to- 
tp. 1S ,^r’ Krisper. Stremimo za 
l^ni’ da PrePrečinio čimveč obo- 
s" J’ Poškodb itd., kajti zavod za 
iznl' Za,VaroVanje je v letu 1959 
15 '; ,nl na riačon hranarin okoli 
1H„- l j,0nov- v 1 1960 pa 17,5 mi- 
časn8 ?*narieV- Koliko je v tem 
Zni-I,u-Pel0 Posamezno podjetje 
Douh .n?sreč Pri delu, je odveč
nenehni?1'’ izguba Pa vsiljuje 

nno skrb naše službe, da

preprečimo nesreče.« Mimogrede: 
prev. dr. Krisper vlaga na tem 
področju vse svoje sposobnosti. 
Na njegovo pobudo in po njego
vi hnačrtih so izdelali v Kemični 
tovarni (prvi na svetu!), posebno 
napravo za katacijo in elimina
cijo škodljivih nitroznih plinov. 
Ko je dr. Krisper obiskal po
djetje SAP ter po krajšem preda
vanju opozoril na škodljive naft
ne meglice, so se delavci in moj
stri takoj dogovorili, kako bodo 
preprečili prodiranje škodljivih 
meglic v telesa tistih, ki imajo 
največ opravka z nafto. Nasled
nji dan je bilo okoli cistern z 
nafto vse čisto, mimogrede pa so 
naredili tudi dodatno odvodno 
cev pri ventilatorju, ki naj bi od-

Načclnik odseka za delo pri ObLO
Moste-Polje tovariš Kozoglav

vajal škodljive meglice. Takih in 
podobnih primerov je veliko.

Kaj vse vpliva na nesreče pri 
delu oz. poklicne bolezni, nam 
najnazorneje prikazuje že ome
njena razstava. Naštejmo nekaj 
primerov: Največ nesreč pri delu 
doživljajo kvalificirani, polkvali- 
ficirani in nekvalificirani delavci 
(v 1. 1959 : 914, v 1. 1960 pa 1112 
delavcev). Izvori poškodb so raz
lični: orodni stroji 109/101, pogon

ski stroji 7/5, razna dvigala in 
žerjavi 11/9, transporterji 5/4, 
prometna sredstva na el. pogon 
47/76, živali 5/10, strojni deli za 
prenos energije 8/11, el. naprave 
4/1, ročno orodje 76/161, razni ma

delu po izvoru, po kvalifikacijah, 
po spolu, po mesecih, dnevih, 
urah, starosti itd. L. 1959 je bilo 
963 nesreč, od tega 181 ženskih in 
782 moških, 1. 1960 pa skupaj 1270 
nesreč, od tega 291 ženskih in

Predsednik komisije za HTV pri ObLO Moste-Polje tovariš Vidic

teriali (opeka itd.) 394/516, ke
mične in jedke snovi 32/35, or
ganski in anorganski prah 4/7, 
izžarevanje radioaktivnih snovi 
6/5, prometna pota 72/84, razni 
drugi izvori 79/111 ter pot na delo 
in z dela 113/131 (prve številke so 
za 1. 1959, druge za 1. 1960). Ob
činska komisija pripravlja stati
stiko z raznih vidikov: nesreče pri

979 moških. Kako je s težino ne
sreč? L. 1959: 791 lažjih in 172 
težjih, 1. 1960 pa 964 lažjih, 304 
težjih ter dve smrtni nesreči. Evi
denca nesreč je iz leta v leto bolj
ša oz. popolnejša. Pri tej eviden
ci, ki je bila prej le v okrajnem 
merilu, pomagajo tudi podjetja, 
ki pošiljajo vsake tri mesece svo
ja poročila občinski komisiji HTV.

Varuj svoje zdravje
»Delo občinske komisije za 

HTV poteka v glavnem po tovar
nah,« je povzel tov. Vidic. Komi
sija organizira v podjetju sesta
nek, na katerem obravnavajo pro
ces dela, nato pa načno razpravo 
o problemih HTV v tistem pod
jetju, nakar sprejmejo sklepe in 
predloge za odpravo pomanjklji
vosti. Ta način dela komisije je 
najprikladnejše sredstvo za vzgo
jo kadra. Zal pa imamo po pod
jetjih v naši komuni le 5 poklic
nih varnostnih tehnikov, kar je 
odločno premalo. Do mnogih ne
sreč pride zaradi premajhnih to
varniških prostorov, starih stro
jev, pospešenega prometa v krogu 
tovarne itd.«

»V zadnjih treh letih smo imeli 
v naši občini skupaj 164 poklic
nih obolenj,« je povedal dr. Kri
sper. »Najpogostejša obolenja na
stopijo zaradi raznih topil (dolgo
trajna obolenja), zaradi prahu 
(zaprašenje pluč), dalje so tu ži- 
vosrebrna, svinčena, nitrozna ter 
obolenja s klorom, anilinom itd. 
Medtem ko so mehanični faktorji 
nesreč vidni, so navedena obole
nja skoraj nevidna in je zato tudi 
boj proti njim toliko hujši. Prav 
zaradi tega je treba med našimi 
delavci organizirati in uspešneje 
uveljavljati nezgodo — zaščitno 
prosveto. Spoštovati je treba tudi 
zakon o zaščiti zraka, kajti v na
ši občini imamo vrsto podjetij, ki 
»proizvajajo« razne saje, boksit- 
ni, glinični, organski, peščeni in 
cementni prah, s čemer so podani 
vsi pogoji za pogostejšo okvaro 
zdravja.«

»Namen razstave je seznaniti 
našega delovnega občana, kaj vse

lahko ogroža njegovo zdravje na 
delovnem mestu, je poudaril tov. 
Kozoglav. To razstavo bomo pre
našali iz podjetja v podjetje in 
tako omogočili slehernemu delav
cu, da se seznani z vsemi nevar
nostmi, ki jih včasih niti ne vidi
mo niti v taki meri ne čutimo. V 
podjetja prihajajo posvetovale! — 
zdravniki (1 do 2-krat tedensko); 
ti so na voljo slehernemu delav
cu, ki se z njimi lahko pogovori 
o vsem, kar ga tišči.«

»Predmeti razstave so — osnov
na sredstva — naše komisije in 
uporabljali jih bodo smotrno z 
namenom, preprečiti tako števil
ne nesreče pri delu,« je pristavil 
tov. Vdovč.

Varuj svoje zdravje na vsakem 
koraku! Tisti, ki delajo v pod
jetjih, kjer je mnogo različnega 
prahu, naj redno hodijo na pre
glede, naj hodijo v hribe na čisti 
zrak, tisti pa, ki imajo opravka z 
raznim orodjem ter drugimi pred
meti, naj bodo previdni. Previd
nost na vsakem koraku, povsod! 
Prav ta previdnost varuje naše 
zdravje, varuje nas od predčasne 
izločitve iz delovnega procesa, tu
di od predčasne izločitve pri de
litvi dohodka po storilnosti. Ta
kih in podobnih opozoril je polno 
vsepovsod v podjetjih. Toda treba 
jih je tudi upoštevati. Iz navede
nih podatkov pa je razvidno, da 
jih večkrat premalo upoštevamo.

Trenutno je minil teden varno
sti, toda naši štirje znanci meni
jo, da mora trajati teden varno
sti v naši občini vsako leto »vsaj« 
365 dni; šele to bi bilo dovolj 
za preprečitev marsikatere nelju
be nevšečnosti in nesreče pri delu.
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Uslvarjalnost svobodnega občana
Več podjetij v naši občini je 

že zelo starih. »Rojstvo« nekate
rih od njih sega tja v prejšnje 
stoletje, nekatera so nekoliko 
»mlajša«, tista pa, ki jih štejemo 
med najmlajša, so doživela svoj 
rojstni dan v naši svobodi. No
vejša, sodobno opremljena po
djetja, so precej na boljšem gle
de vsega, medtem ko se starejša 
in skoraj neuporabna borijo s 
številnimi težavami tako zaradi 
zastarelega strojnega parka kot 
zastarelega načina proizvodnje, 
razmeroma majhne produktivno
sti in tudi skromnejšega prispev
ka v splošni narodni dohodek. 
Kljub svoje starosti pa se taka 
podjetja še vedno upirajo zobu 
časa ins kušajo na različne nači
ne podaljševati svoje življenje. 
To podaljševanje življenja zasta
relih obratov, zastarelih strojev, 
zastarelega načina proizvodnje, 
zlasti pa precej dragega načina 
proizvodnje izvajajo po obratih 
naši delovni ljudje. In sicer za
vestno, brez pomislekov, brez bo
jazni in zelo uspešno.

Eno izmed takih podjetij je tu
di Kemična tovarna v Mostah. 
Ustanovljena je bila pred več de
setletji in so njeni stroji že skoraj 
opešali. Poskus, da bi tovarno 
»pomladili«, da bi v stare prosto
re postavili novejše stroje, ta po
skus bi slej ko prej obdržal po
djetje v življenju, ne bi pa rešil 
problema v celoti. Toda Kem. tov. 
Moste ne gre vendar takoj poru
šiti; V njej je še nekaj življenja, 
njeni stroji še niso dotrpeli v ta
ki meri, da bi jih kazalo odpe
ljati na odpad. Zato se je rodila 
misel, misel zavestnega in svo-

Tehnolog tov. Komar

hodnega človeka — delavca, ukre
niti vse potrebno, da bi se po
daljšalo življenje tovarne, da bi 
njeni stroji dajali celo več od se
be, kot je to bilo doslej! In zavi
hali so rokave, poprijeli za debe
le knjige, opravili različne po
izkuse, ugotavljali, ugibali in — 
uganili. Iznašli pa so postopek na 
posebnem področju proizvodnje. 
In kaj je to, kar so iznašli?

Za proizvodnjo glinice in alu
minijevih soli uporabljajo v ke
mični tovarni paro; za proizvod
njo pare pa porabijo precej pre
moga. Tako so v letu 1960 proiz

vedli 3332 ton pare, za kar so po
rabili 5,331.200 din. Tona pare jih 
je stala torej okoli 1600 din. To 
pa ni malo glede na velike koli
čine pare, ki jo porabijo v to
varni.

Inž. tov. Trajberič

Prav iz tega gospodarskega ra
čuna se je rodila misel, da bi po
izkusili kuhati sulfat z manjšo 
uporabo pare, kajti za tono Al- 
sulfata so porabili po starem na
činu kuhe 921 kg pare. Tovariša 
Trajberič inž. Štefan in tehnolog 
Borut Komar so se zagrizli v mi
sel: odslej je treba Al-sulfat ku
hati ceneje ... Elaborat o tej ide
ji so odposlali kemičnemu inštitu
tu v Ljubljani, ki pa ga je po ne
kajmesečnem razisKovanju vrnil 
s pripombo, da je zmanjšanje pa
re pri proizvodnji Al-sulfata ne
mogoče. Toda tov. Trajberič in 
Komar sta menila drugače. Tudi 
v knjigah sta prebrala, da je to 
izvedljivo...

Delovni kolektiv je odštel ke
mičnemu inštitutu v Ljubljani na 
račun stroškov raziskave 270.000 
dinarjev. Precejšen izdatek za ne
gativni izvid, toda naša znanca 
sta začela sama raziskovati...

DELO KRASI KONEC...
Sledile so neprespane noči, od

povedovanja, prizadevanja, mno
go poizkusov sta naredila inž. 
Trajberič in Komar, toda njuna 
zamisel je dobivala iz dneva v 
dan jasnejše obrise. O svojih po
izkusih in izsledkih sta vodila 
dnevnik, kajti vse trditve je bilo 
treba realno prikazati, dokazati 
in prepričati je bilo treba tudi 
nekatere nejeverne Tomaže, ki so 
majali z glavo, češ saj ne bosta 
uspela, saj tudi v inštitutu niso. 
Toda volja je bila močnejša! Po
gnala sta se v boj s časom, v boj 
proti odvečni uporabi pare. Pri
dobila sta si še tretjega zavezni
ka, ki jima je nudil možnost 
praktične preizkušnje vsega, kar 
sta izsledila teoretično. To je bil 
kuhar sulfata tov. Miha Korak. 
Seveda tudi uprava podjetja ni 
ovirala njihovega dela. Takoj so 
se zvrstili poizkusi — devet po 
številu in po analizi teh sta lah
ko izjavila, da bo poraba pare za 
kuho sulfata občutno znižana. 
Zgodilo se je!

Najprej je bilo v načrtu, da bo

porabljeno le okoli 600 kg pare 
pri kuhi ene tone Al-sulfata na
mesto prejšnjih 921 kg; poznejše 
izpopolnitve so tudi to številko 
znižale na sedajnin — 100 kg! Pa 
tudi količina skuhanega Al-sulfa
ta se je povečala od prejšnjih 8 
na sedanjih 10 ton. Torej vse
stranski uspeh, ki so ga v po

djetju toplo pozdravili.
Prihranek finančnih sredstev je 

bil očiten. Določena je bila komi
sija, ki naj ugotovi dejansko sta
nje in sestavi zapisnik ... Komi
sija je ugotovila, da je uspeh jav
no utemeljen in da je treba izre
či raziskovalcem vse priznanje za 
njihovo delo.

Raziskovalca o svojem delu
»Naša tovarna je v takem sta

nju,« je začel tov. Trajberič, »da 
moramo misliti na ceneno proiz
vodnjo pri čim enostavnejšem 
načinu. To- kar smo naredili ni 
zadnja beseda. Dalo bi se izbolj
šati še marsikaj, toda to ne bi 
rešilo splošnega problema podjet
ja. Kot je videti, smo v naših po
izkusih uspeli. Če pa tega uspeha 
ne bi dosegli... « »Delo na ela
boratu za zmanjšanje uporabe pa
re pri kuhi Al-sulfata smo začeli 
sredi decembra minulega leta,« 
je pojasnil tov. Komar. Raziska
ve so potekale do nprila, ko smo 
že začeli kuhati na novi način. 
Seveda smo imeli v našem delu 
številne težave«

Tov. Trajberič: »Kot je znano, 
je stanje noše tovarne negotovo. 
Borimo se za preorientacijo pro
izvodnje, za novo tovarno umet
nih vlaken. Ta elaborat kroži od 
pristojnega do še pristojnejšega 
mesta že precej časa. Včasih iz- 
gleda, da je rešitev blizu, včasih 
pa, da rešitve sploh ne bo. In v 
takih okoliščinah «ie odločamo za 
malenkostne, vendar koristne iz
popolnitve oziroma za prihranke 
potrošnega materiala, kar deloma 
pocenjuje sedanjo proizvodnjo in 
omogoča obratovanje tovarne. Če 
ne bo rešeno vprašanje preorien- 
tacije proizvodnje oziroma če ne 
pride do izgradnje nove tovarne 
umetnih vlaken, se bomo verjet
no lotili še marsikaterega proiz
vodnega problema, podobnega te
mu zmanjšanju uporabe pare za

kuho Al-sulfata. Tudi sicer se de
lovni kolektiv močno prizadeva, 
da bi čim dlje podaljšal življenje 
tovarne.«

Tako torej raziskovalca o svo
jem uspehu. Niti besedice d tem, 
koliko sta zapravila svojega pro
stega časa, katere težave sta pre
stala in kaj ju je vse oviralo pri 
raziskovalnem delu. Skromno in 
brez »reklame«, kot da je to de
lo samo po sebi umevno, kot da 
je to naloga vseh nas. In tako je 
tudi prav! Takšen je naš delovni 
človek, svoboden državljan, ko 
svobodno in brez pomisleka ust
varja morda na videz tudi malen
kosti, pa vendar ustvarja zavest
no. In taki primeri so vsepovsod. 
Naš delovni človek je danes po
nosen, če lahko kaj prispeva v 
korist skupnosti, če uresničuje 
svoje lastne zamisli glede izbolj
šanja količine in kakovosti proiz
vodnje ali poslovanja nasploh. 
Ponosen je in skromen — in to 
je odlika sodobnega človeka, čla
na naše socialistične družbe.

Ko slavimo 20. obletnico ljud
ske revolucije, ko pregledujemo 
dosežene uspehe, ne smemo poza
biti tudi takih, čeprav na videz 
majhnih uspehov, kajti tudi zanj 
so se prizadevali naši zavestni 
delavci in upravlialci, ki jim ni 
vseeno, ali bo tovarna čez nekaj 
časa prenehala z delom.

ClTAJTE IN DOPISUJTE 
V MOSCANSKO SKUPNOST

Tudi tov. Kuhar Miha je prispeval svoj delež pri poizkusih 
zmanjševanje uporabe količine pare za kuho Al-sulfata. Naš P°' 

snetek kaže tov. Miha na njegovem delovnem mestu
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Po vseh slovenskih cestah srečujemo avtobuse z oznako SAP. 
Mnogi sodijo med najmodernejše in se lahko merijo z najboljšimi 
iz tujine. Marsikdo se je že vprašal, kje je pristanišče teh cestnih 
ladij. Njihova matična luka je v Središki ulici, med tovarno kleja 
in med tovarno hranil.

Če bi sodili samo po zunanjem 
videzu poslopij ali bolje rečeno 
Po provizoričnih stavbah, ne bi 
uvrstili SAP med najmočnejša 
tovrstna jugoslovanska podjetja. 
Poslopja, v katerih so delavnice, 
skladišča, uprava, graže in drugi 
Poslovni prostori, so predvsem ne
primerna in mimo ostalega zlasti 
Prostorninska kapaciteta ne ustre
za svojemu namenu.

V razgovoru z dolgoletnim di
rektorjem podjetja tov. Ivanom 
Skodlerjem in šefom komercial- 
no-prometnega sektorja tov. To- 
Petom Krapežem sem si ustvaril 
Podobo o delu tega podjetja.

Podjetje iz dneva v dan rešuje 
vprašanja in problematiko, ki se 
Pojavlja včasih tudi nenadno, ne
pričakovano. Sam značaj te pa- 
n°Se je pač tak ,da je potrebna 
Pri celotnem poslovanju velika 
alastičnost, iznajdljivost in prila
gajanje potrebam. Predvsem je 
ju pomemben faktor velika kon
kurenca, zaradi katere podjetje 
Pa sme prezreti prilik in novitet, 
ki jih je treba hitro osvojiti.

Trenutno razpolaga podjetje z 
ki avtobusi, ki redno vozijo pot- 
Pike po vseh slovensfdh cestah, z 
izrednimi vožnjami pa so SAP- 
Pvi avtobusi že mnogokrat pre- 
°zili vso Jugoslavijo. Med redne 

Proge se uvršča tudi vsakodnev- 
ea zveza Ljubljana-Trst.

yso problematiko podjetja re- 
,PJa stalna komisija za promet, 
tl1 jo je imenoval delavski svet. 
Komisija ima operativni značaj in 
Proučuje ter pripravlja predloge 
a izboljšavo uslug in ekonomič- 

, °Sa opravljanja prevozne služ
im n-'ei sodelujejo delavci, ki 
^ajo največ pogleda v to službo 
i .Pforji, sprevodniki in kontro- 
k Jl- Ker hoče stopati kolektiv v 
sj ri,k s konkurenčnimi podjetji, 
avt^K PP^vil za cilj povečanje 
1 "husnega parka do konca leta 
onr z na 110 avobusov. Ta 
j. kP^ktivni načrt no — po zatr- 
no '?nju tov. direktorja — sigur- 
teži DoDolnjen že prej- P°lPg tega 
bus P^jptje, da bi celotna avto- 
rr,‘J11 Park tipiziral z vozili do- 

Proizvodnje FAP in DEUTZ. 
0s*tiv se odreka velikemu delu 

nega dohodka ravno zato, da

z vlaganjem v ta osnovna sred
stva, ki so življenjskega pomena 
zanj nadomesti dokaj izrabljen 
avtobusni park. Samo v letu 1960 
so zamenjali približno 20. avtobu
sov. Načrt za leto 1961 prevoziti 
4,800.000 km, je bil presežen že 
v začetku meseca novembra.

Vzporedno z reševanjem avto
busnega parka in z izboljšanjem 
prometne službe pa se pojavlja 
drugo, nič manj važno vprašanje
— rekonstrukcija področja, kjer 
stojijo danes stare, že davno od
služene zgradbe, >d ne morejo 
morejo več služiti svojemu name
nu. Poleg povečanja avtobusnega 
parka je nujno treuba preurediti 
mehanične delavnice in delavni
ce za izdelovanje karoserij. Na
črti za rekonstrukcijo predvideva
jo preureditev v 3 letih.

Z deli bodo pričeli prihodnjo 
pomlad in bo celotna rekonstruk
cija izvedena v treh etapah, s če
mer se bo podoba podjetja SAP 
v trikotniku med Kavčičevo in 
Središko ulico povsem spreme
nila. Poleg delavnic in skladišča 
bo zgrajeno novo upravno poslop
je. Pri vsem tem bodo seveda 
odločilne vloge finančna sredstva. 
Podjetje pričakuje pomoč tudi od 
občinskega ljudskega odbora, ki 
naj bi s kratkoročnim kreditom 
rešil začetne težave.

S povečanjem avtobusnih in 
prostorninskih kapacitet se bi
stveno ne bo spremenilo število 
zaposlenih. Trenutno dela v po
djetju 657 delavcev, od katerih pa 
je kar 79 učencev v gospodarstvu
— podjetje torej izredno skrbi za 
vzgojo lastnega strokovnega ka
dra.

Analiza poslovanja je pokazala, 
da je formiranje ekonomskih 
enot upravičeno. V začetku ok
tobra je kolektiv ustanovil 5 eko
nomskih enot: promet, mehanič- 
no-karoserijski servis, proizvod
nja novih karoserij, uprava in 
posebna obratna ekonomska eno
ta v Zagorju. Točni rezultati 
še niso znani, vendar pričakuje 
kolektiv od te reorganizacije 
mnogo koristi. Poleg povečanja 
storilnosti in ekonomičnejše izra
be kapacitet bodo sedaj urejeni 
tudi osebni dohodki, ki so bili 
razmeroma nizki. Povečanje oseb-

Kuruscrijska delavnica

Pri SAP skrbijo tudi

nih dohodkov je bilo sicer na vi
dez visoko, toda le zaradi nadur
nega dela šoferjev in kondukter- 
jev: to pa je povsem odvisno od 
narave dela. Povprečna plača je 
bila 27.000 din, vendar to ni bilo 
realno, saj so zaslužili šoferji za
radi težkih pogojev in nadur po
vprečno 45.000 din mesečno. Na
loga ekonomskih enot je torej tu
di vsklajanje in rešitev vpraša
nja solidnih osebnih dohodkov.

Čeprav je članstvo kolektiva 
zaradi značaja službe in oddalje
nosti bivališč precej razkroplje
na, najde čas tudi za sodelovanje

za vzgojo novih kadrov

v družbenih organizacijah. Poleg 
dela v raznih komisijah in sindi
kalni podružnici zasluži posebno 
pohvalo mladinska organizacija, 
ki je številna in sodi po oceni 
občinskega komiteja LMS — že 
več let med najboljše organizaci
je v naši občini.

Težko je v skopih obrisih pri
kazati vse delo prizadevnega ko
lektiva. Dosedanji uspehi in pred
časna izpolnitev letošnjega načr
ta pa obetajo, da bo kolektiv v 
prihodnosti zavzel še pomembnej
še mesto v našem gospodarstvu.

m. n.

Učno-vzgojni premiki
v VII. in Vlil. razredu osn. šole V. Pregarčeve

Zaradi čim popolnejšega uresni
čevanja ideje o vsestransko raz
viti osebnosti, zadovoljevanja po
treb mladine po delu in udeležbi 
v proizvodnji družbenih dobrin, 
je bilo z novim učnim načrtom 
uvedeno v osnovne šole proizva
jalno in drugo koristno delo, ki 
je povezano zlasti s poukom pri- 
rodnih ved in splošnega tehnične- 
nega izobraževanja.

Po predmetniku za 7 .in 8. raz
red sta za te določeni 2 uri do
polnilnega pouka. Premišljali smo, 
kakšna naj bo smer tega pouka, 
da bo zadoščeno reformirani šoli 
v današnji družbi in prilagojeno 
potrebam naše občine. Eden iz
med najvažnejših smotrov nove 
šole je, da da učencem prve os
nove usmerjanja v poklic, jih 
spozna z gospodarstvom in proiz
vodnjo v komuni. To načelo nas 
je vodilo, da smo že na prvi uči
teljski konferenci v mesecu sep
tembru določili ti dve uri dopol
nilnega pouka za tehnično-proiz- 
vodno delo.

To delo obiskuje 8 oddelkov, to 
je 281 učencev. Pouk je obvezen; 
delo poteka v 16 skupinah. Pouk 
je osnovan tako, da izdelke — 
pri katerih se učenci spoznavajo 
s proizvodnjo — ’ahko tudi pro
dajajo. Tako nastaja pravi proces 
proizvodnega gospodarjenja, ki se 
bo v kasnejših letih pri teh učen
cih ponavljal bodisi v gospodar
skih organizacijan ali drugod. 
Učenci morajo sami izdelati na
črt proizvodnje, nabaviti surovin
ski material, poskrbeti za sodelo
vanje z gospodarskimi organizaci
jami in izoblikovati izdelke tako, 
da so na trgu sposobni konkuri
rati. Izdelki naših proizvodnih

skupin so že znani pri velikem 
številu prebivalstva, zavodov in 
ustanov. Denarna sredstva, ki jih 
dobivajo učenci s proizvodnim 
delom, predstavljajo njihov doho
dek- s katerim morajo razumno 
gospodariti. Imajo najrazličnejše 
sklade: sklad za redno obratova
nje, kolektivno nagrajevanje itd.

Ker pa šola ne more nuditi 
najrazličnejših obllK proizvodne
ga dela — saj sama ne more 
ustreči vsem interesom, težnjam 
in nagnjenjem učencev k proiz
vodnim panogam — povezuje po
uk proizvodnega dela z raznimi 
gospodarskimi organizacijami. V 
letošnjem šol. letu predvidevamo, 
da bodo naši učenci pod strokov
nim vodstvom sodelovali pri pro
izvodnem procesu v nekaterih na
ših tovarnah. Na 1 učenca bo od
padlo vsaj 8 ur dela v proizvod
nji. Prav tako bomo tudi omogo
čili učencem, da se bodo spoznali 
z več proizvodnimi panogami. Le 
na ta način bo otroku olajšana 
njegova odločitev za bodoči po
klic. Pri tem delu bo šola kritič
no presojala in ocenjevala učenca 
skupaj s psihologom, pedagogom, 
socialnim delavcem, roditelji in 
drugimi zainteresiranimi činite- 
Iji; le tako bodo strokovne spo
sobnosti dobro proučene in pra
vilno usmerjene.

Prav tako bomo skušali urediti 
dogovor z gospodarskimi organi
zacijami za 1-mesečno delovno 
prakso v velikih počitnicah.

Sodimo, da bo učenec tako do
bil najpravilnejšo informacijo o 
življenju in delu, ki ga porajata 
najbližja stvarnost in okolje in 
ko bo zapuščal prag naše šole. bo 
vedel kje je njegovo mesto.
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Naša Malči - IZ KRAJEVNIH ORGANIZACIJ SZDL mil
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V zadnjem času občani pogo
stokrat sprašujejo: »Kje je naša 
Majči?« Navadili so se nje, njene 
prijaznosti, zgovornosti, ustrežlji
vosti. V vseh organizacijah jo po
grešajo. Kaj tudi ne! Saj je tova
rišica Malči znana terenska de
lavka. Povsod pomaga, kjer je 
treba, sama skrbi in neguje spo
menik padlim borcem na Kode
ljevem ter izvršuje še Vrsto dru
gih, drobnih, pa vendar koristnih 
opravkov. Zato so jo ljudje vzlju
bili, jo spoštujejo in se zanimajo, 
kje je.

Bilo je natanko pred 42 leti. Po 
končani I. svetovni vojni je kot 
zavedna koroška Slovenka zapu
stila svoj rojstni kraj Spodnji 
Podgrad in se napotila v novo do
movino. kajti življenje v Avstriji 
je bilo vse prej kot prijetno. Že 
s trinajstim letom je morala zdo
ma. Delala je kot pastirica, hišna 
pomočnica, pa tudi težaškega de
la ni manjkalo. To je bilo za do- 
raščajočo deklico več kot napor
no, toda življenje bilo neusmilje
no. Terjalo je od mladega dekle
ta velike napore; in preostajalo 
je res veliko gorja. Sele nekaj let 
po prihodu v Jugoslavijo si je de
loma uredila svoje življenje, se 
poročila in zasnovala svoj skrom
ni dom v Ljubljani...

* * *

Težko življenje je izoblikovalo 
našo Malči v odločno borko za 
pravice delavskega razreda. Vodil 
jo je njen mož, ki so ga fašisti 
leta 1942 obsodili na 10 let zapo
ra... Sinček Milan je šel v par
tizane, Malči pa se je borila po 
svoje, pomagala, trpela in delala 
naprej. Po končani vojni je zavi
hala rokave in vsestransko popri
jela za terensko delo, ki ga je bi
la že vajena. Srečevali smo jo v 
vseh množičnih organizacijah, 
kjer je nesebično delala in ni ni
koli vprašala za prosti čas. Vede
la je, da je treba mnogo delati, 
povsod vzgajati, vedno biti dru
gim za primer. Leta 1946 pa jo je 
doletela družinska nesreča: umrl 
ji je mož — zaradi bolezni, posle
dice fašističnega preganjanja ... 
Ostala je sama! Vendar ni bila 
osamljena. Obkrožali so jo ljudje, 
sosedje, borci za izgradnjo socia
lizma v svobodni domovini. In 
prišel je čas, ko je bila sprejeta 
v vrste naše Partije! To je bil za 
našo Malči najsrečnejši dan, dan, 
ko so ji podelili največje prizna-

SZDL ZELENA JAMA NA NOVI POTI spregovoriti več kritičnih besed, 
kot jih je bilo izrečenih na obč
nem zboru.

V Zeleni jami je bilo že nekaj 
časa sem opažati neaktivnost tako 
krajevne organizacije SZDL kot 
tudi nekaterih drugih družbenih 
organizacij. Stanovanjska skup
nost n. pr. se ni premaknila s 
svojega izhodišča in je praktično 
ni bilo nikjer čutiti.

Položaj je zahteval nujnih ukre- 
pov. Konec oktobra je bil sklican 
izredni občni zbor krajevne or
ganizacije SZDL Zelena jama in 
temeljito so analizirali politično 
društveno in kulturno-prosvetno 
delovanje raznih organizačij. Med 
prvimi vzroki za neaktivnost na 
terenu je prišel do izraza dose
danji način upravljanja kultur
nega doma; zaradi visokih na
jemnin so se vsi izogibali teh pro
storov! Druge težave izvirajo iz 
ponesrečene situacije telovadnice 
Partizana, saj takrat, ko je ta za
sedena spodnja dvorana kulturne
ga doma zaradi premočnega bob
nenja skorajda ni uporabna. Zato 
je bilo na občnem zboru sklenje
no, da prevzame upravo doma sta
novanjska skupnost, zasedba telo
vadnice pa naj se uredi tako, da 
bo mogoče uporabljati dvorano 
kulturnega doma vsako sredo, so
boto in nedeljo. Ob taki ureditvi 
se lahko kaj kmalu razvije tudi 
v Zeleni jami primemo klubsko 
življenje, če bo Svoboda spreme
nila svojo dosedanjo osnovno de
javnost.

Svet stanovanjske skupnosti je 
bil neprimerno izbran — razen 
nekaj članov ni nihče pomagal 
pri izvrševanju številnih nalog. 
Uspelo pa mu je dobiti za skup
nost nove prostore, s čemer je 
rešeno vprašanje osnovnih pogo
jev za delo. Takoj pa je treba 
izvoliti nov svet te skupnosti.

Na občnem zboru je bil izvoljen 
nov, nekoliko ožji krajevni odbor 
SZDL, ki bo skušal v prihodnje 
vrniti Zeleni jami ono aktivnost, 
ki je bila znana iz časa NOB ka
kor tudi iz povojnega obdobja.

ije za njeno nesebično delo, za 
ijeno borbenost in odločnost, pri- 
:adevnost in skromnost, razum- 
lost in čuječnost, priznanje za 
ijeno zavestnost...

* * *

ker ni poznal terena! Odbor tudi 
ni uredil pobiranja članarine, ker 
je prejšnji blagajnik odstopil, na
mestnik pa se je preselil v drug 
kraj. Kaj naj torej rečemo o delu 
odbora krajev, organizacije SZDL 
Zelena jama, kaj o delu celotne 
organizacije? Mar je dopustno, da 
je družbenopolitično življenje na 
ozemlju kraj. organizacije SZDL 
Zelena jama zaostajalo za razvo
jem našega gospodarskega in osta
lega življenja? Zdi se, da bi mo
rali o delu prejšnjega odbora

Nedvomno je, da bo novi 19- 
članski odbor krajevne organiza
cije SZDL Zelena jama resneje 
poprijel za delo ter opravil za
mujeno. V tem delu pa mu je 
treba nuditi tudi več pomoči s 
pristojnega mesta, zlasti zato, ker 
mora reševati nekatera pereča 
vprašanja tudi za nazaj. Dela je 
namreč mnogo, ozemlje krajevne 
organizacije je obsežno in le ve
šča roka ter prizadevni odborniki 
bodo ob podpori merodajnih čini- 
teljev lahko obvladali skromno 

• zapuščino.

SEMINAR ZA VODSTVA 
MIADINSKIH AKTIVOV

Od 23. do 29. oktobra je bil v 
Podsmreki pri Višnji gori semi
nar za novoizvoljena vodstva ak
tivov ljudske mladine.

Prvi seminar je bil namenjen 
aktivom gimnazije, osemletk in 
terenskih aktivov. Udeležba je 
bila dokaj skromna, saj je bilo 
prisotnih le 17 mladincev. Graja 
za to gre predvsem terenskim od
borom SZDL, ki niso omogočili 
zadostnih finančnih sredstev. Pr
vi seminar so med drugimi obi
skali sekretar občinskega komite
ja ZK tov. Marko Herman, pred
sednik in sekretar OK LMS tov. 
Tone Florjančič in Ivo Steblaj. 
Vsli ti so mladincem tudi preda
vali.

Zaključna konferenca je poka
zala, da je seminar uspel, le ne

kateri predavatelji so bili prema
lo pripravljeni.

Drugi seminar je bil 26. in 29. 
oktobra; namenjen je bil vod
stvom tovarniških aktivov in sc 
ga je udeleževalo 27 mladincev 
in mladink. Vendar tudi ta sc- ^ 
minar ni dosegel pričakovanja " 
predvsem zopet zaradi nepriprav
ljenih predavateljev. Sklenjen« 
je bilo, da bo takoj v začetk« 
prihodnjega leta še en seminah 
kot nekakšno nadaljevanje tega- 
Drugi seminar so med drugin1 
obiskali predsednik in sekrctaf 
občinskega odbora SZDL Moste- 
Polje tov. Franc Žunko in Janež 
Kepa, ter predsednik ObSS tov- 
Mlakar Rudi.

Oba seminarja je dokaj uspeš
no vodil sekretar občinskega ko
miteja LMS tov. Tone Podobnik

Izmenjava izkušenj in mnenj
Ta prispevek smo prejeli s te

rena v zvezi s spremembami v 
vodstvu krajevne organizacije 
SZDL Zelena jama. Vprašujemo 
se, ali je prišlo do izrednega obč
nega zbora te krajevne organiza
cije zaradi neaktivnosti 35-član- 
skega odbora, ki ni našel svojega 
pravega mesta ali zaradi kakih 
drugih okoliščin. Iz poročila prejš
njega odbora je razvidno, da je 
imel skupaj 5 sej, da komisije ni
so bile aktivne, da pa ni odbor orga- 
niziral druge politične aktivnosti,

Tovarišica Malči Zidan je tre- 
utno na zdravljenju v zdravili- 
!u Slatina Radenci. Kmalu se bo 
)et vrnila med nas, srečavali jo 
amo zopet na kolesu, ko bo hi- 
■la po opravkih, ko bo ponovno 
kazovala svojo prizadevnost in 
ežnost, čeprav je že za svoje de- 
. dobila zasluženo pokojnino, 
pet jo bodo občani, mladi in sta- 
, spoštljivo pozdravljali, se z njo 
omenkovali pa ji zaželeli še 
mogo prijetnih in zdravih let 
led nami.
To ji želi tudi naše uredništvo!

Mimo rednih sestankov uprav
nega odbora in sestankov posa
meznih komisij je sklical uprav
ni odbor občinske zveze za teles
no kulturo Moste-Polje tudi ple
narni sestanek predstavnikov včla
njenih osnovnih organizacij. Se
stanku so prisostvovali po štirje 
člani društev in klubov; zbrali so 
se 20. novembra letos v Polju. Na 
dnevnem redu je bilo samo eno 
vprašanje — delo posameznih or
ganizacij v minulem obdobju. 
Vprašanje kot izhodišče za raz
pravo dokazuje, da vodi naša ob
činska zveza za telesno kulturo 
dosledno politiko glede koordina
cije in pomoči osnovnim organi
zacijam, kajti od uspeha oziroma 
neuspeha posameznih telesno- 
kulturnih organizacij je posredno 
odvisen tudi celoten uspeh občin
ske zveze.

Taka oblika dela je nedvomno 
pravilna. Ker so predstavniki 
posameznih osnovnih organizacij

nanizali številne težave, s kateri
mi se borijo, so prisotno odborni
ki zveze in društev predlagal' 
ustrezne ukrepe za izboljšanj6 
stanja. Mimo tega pa so posamez
na društva seznanila prisotne tu
di o dokaj zavidljivih uspehih. ^ 
so jih dosegli posamezni klubi i" 
moštva v rednem tekmovanju; 
kakor tudi o načinu organizacij 
dela v teh osnovnih enotai1’ 
Skratka, razprava je bila vse
stranska in živahna ter je nudi16 
obilo gradiva za nadaljnje koU 
kretnejše in uspešnejše delovanj 
naših telesnokulturnih organi26 
cij. j

Žal je taka posvetovanja tež^6 
organizirati večkrat na leto: 
spešila bi koristno izmenj«', 
mnenj med osnovnimi telesn6 
kulturnimi organizacijami, Ve6 
dar je za sedaj tudi enkrat na 
to dovolj, v prihodnjih letih Pa h 
bo verjetno pokazala večja P°trr 
ba po tovrstnih sestankih.

Uredništvo
Moščanske
skupnosti

C-lStliCL ob
(Dneou publike 
29. naoeutbpu
osmi btaJmn 
ut sodtlaocem.
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Desetletno uspešno delo vevških hokejistov je 
v letošnji sezoni v zastoju. Pridne hokejiste 
ovirajo pri delu številne in nepremostljive 
težave. Predraga oprema, pomanjkanje odbor
nikov, vaditeljev in finančnih sredstev pa tu
di lepo vreme ne nudi pogojev za redno vad
bo na ledu — to so torej težave, s katerimi 
se borijo vevški hokejisti. Na sliki vidimo 
hokejiste Papirničarja v paradi športnikov iz 
naše občine v počastitev 20. obletnice revo
lucije.

★

Na Dan Republike — 29. novembra 1961 bo 
na igrišču na Kodeljevem zanimiva tekma za 
republiškega pokalnega prvaka med edinim 
slovenskim drugoligašem Mariborom in doma
čim Slovanom. Začetek tekme je določen za 
14. uro, v predtekmi pa sc bosta srečali mla
dinski reprezentanci Reke in Ljubljane. Obe 
srečanji bosta izreden dogodek v naši občini 
in lep prispevek športnikov za proslavo Dne
va Republike.

USPEH NK PAPIRNIČAR
Kot je znano, imamo v naši ob- 

tri nogometne ekipe: Slovan, 
^apirničar in Polet (Šmartno). 
Slovan tekmuje s svojim prvim 
In mladinskim moštvom v slo- 
enski conski ligi, njegovo B mo- 

j in dve pionirski moštvi pa 
ekrnujejo v podzveznem razre- 
u- Podobno je tudi s Papirni- 

touJenl in Poletom. Papirničar 
ekmuje v podzvezni ligi Ijubljan- 
Ke nogometne podzveze in sicer 
spojim članskim in mladinskim 

nur Vorn' MMttorn, ko slri0 v mi. 
u i* tekmovalni sezoni ocenili 
red6'1 ^aPirničaria v istem raz- 

au za nepopolnega, lahko reče- 
, P Za Prvo polovico tekočega 
ni£ni0Vania> da je dosegel Papir- 
, Car doslej svoj največji uspeh: 
in Zarpd* slabše razlike v danih 

.Prei°tih golih je ostal do pri- 
stii Porn'adi na drugem me- 
5^; Tudi mladinci Papirničarja 
rone-iV0^^ v močni konku-
g Podzvezne mladinske lige 
<leči^Sto' toda zaostajajo za vo- 

p/P na lestvici za enajst točk. 
odicr? moštvo Papirničarja je 
ven«t ° .v jesenskem delu 11 pr- 
kar tVenih tekem, od katerih je 
dvau08601 rešilo v svojo korist; 
igraj.rat so nogometaši iz Polja 
Suhir neo(Kočeno, enkrat pa so iz- 
tc>čk * srečanje. Od 22 možnih 
Vsekat? OSVoJili skupaj 18, kar je 
nje t«or iep uspeh, kajti letoš- 
šern kovanje poteka v močnej- 
slej Ohkurenčnem boju kot do-

nie^6f.Vornno 80 za uspeh Papir- 
tekrnm, V. tekočem prvenstvenem 
gometa?-n^u najbolj zaslužni no- 
PoteiiovSl,.sami. so se uspešno 
Za notv., 1 na zelenem travniku 
Mirno tn UsPoh svojega moštva, 
di veš^6Sa pa mo^no čutiti tu- 
sltega “ r?ko trenerja in klub- 
hietasi °dsi-va-. Ce se bodo nogo- 
pr*zadf>t!Z - borili z enakimi 
*ekoCep->anj* tud‘ v drugi polovici 
8otQVo h. prvenstva, bodo prav 
'ioni cii?Seg 1 ze Pred leti zastav- 
c°nsko lio uvrstitev v slovensko 
Wrni£ “®0! Ce namreč osvoji Pa- 
>8i Npr P1^0 mesto v podzvezni 

, Oljsko* gta čakaio lažje kvalili- 
k,ot soKeh„^kme, za vstop v SC L, 
Ska lie-i ° d.oslei- Slovenska con- 
aa 14 lo^t bo vorjetno povečala
^•tmovank!0^ Prvak iz tek°čega 
•čen v 7tnja bo avtomatično uvr- 
?° dru^f-o ligo. medtem ko
kvalifikaen llram imel Pravico do •tacijskega tekmovanja za

izpopolnitev povečane II. lige. To 
pomeni, da bo ob koncu tekočega 
prvenstvenega tekmovanja v slo
venski conski ligi precej praznih 
mest (vsaj štiri!), za katera se bo
do potegovali prvaki osmih pod- 
zvez iz naše republike. Toda gle
de na kakovost nogometa v osta
lih podzvezah je pričakovati, da 
bi sedanje moštvo Papirničarja, 
ki kaže precej zrelo in smiselno 
igro, z lahkoto premostilo kvalifi
kacijsko tekmovanje in se uvr
stilo v SCL. Tako bi se v prihod
nji tekmovalni sezoni tekmovali 
iz naše občine dve enajsterici za 
prvaka republike. To bi bil vse
kakor lep uspeh v tej športni pa
nogi, saj je znano, da je prav pri 
nogometu največja in najtežja

Smotrno delo
Letos je bila ustanovljena II. 

zvezna moška rokometna liga. 
Rokometaši Slovana, ki so osvo
jili v minuli tekmovalni sezoni v 
republiški ligi zavidljivo drugo 
mesto, so se avtomatično uvrstili 
v novoosnovano II. ligo. Jesenski 
del prvenstvenega tekmovanja so 
dočakali popolnoma pripravljeni, 
saj so se za start v novem tek
movanju kar najresneje priprav
ljali in — tekmovanja z novimi 
in neznanimi nasprotniki so se 
začela...

Zahodna skupina II. zvezne 
moške rokometne lige je bila se
stavljena tako, da je dala Hrvat- 
ska, BiH in Slovenija po tri naj
boljša moštva. Tako je bilo treba 
odigrati v jesenskem delu prven
stva 9 prvenstvenih tekem, na vo
ljo pa je bilo 18 točk. Ze v prvi 
tekmi so imeli rokometaši iz 
Most za nasprotnika znanega tek
meca iz republiške lige — Rudar
ja iz Trbovelj. Zaigrali so zelo 
dobro in prepričjlivo premagali 
starega znanca. Nato so sledili 
predvideni neuspehi, pa tudi 
uspehi; konkurenca je bila moč
na, izkušnje pa nezadostne za ta
ko težko in tudi naporno tekmo
vanje v novih pogojih. Do konca 
prvenstva so osvojili najboljši ro
kometaši iz naše občine skupaj 
osem točk in se tako znašli sredi 
tekmovalne lestvice. Kljub temu, 
da je jesenski del tekmovanja za-

borba in se klubi težko prebijajo 
iz nižjega v višji razred.

Pri Papirničarju je bilo v je
senskem delu tekmovanja tudi 
nekaj nevšečnosti: nekateri igral
ci so se spozabili na igrišču, za
radi česar jih je sodnik izključil 
iz igre; tudi pri registraciji igral
cev nima vodstvo kluba najbolj 
vešče roke, saj daje z nekateri
mi nepremišljenimi potezami na
sprotnim klubom možnosti pri
tožb porti registraciji tekem, kar 
vnaša med članstvo kluba precej 
negotovosti. Te osamljene po
manjkljivosti pa ne bo težko 
spraviti v red in med igralci 
vzdrževati discipline, med odbor
niki pa kontrolirati izvrševanje 
posameznih nalog.

- več uspehov
ključen, nadaljujejo rokometaši 
Slovana z rednimi vadbami in s 
prijateljskimi srečanji, ker žele 
obdržati kondicijo ter izpopolniti 
ugotavljanje vrzeli v moštvu. 
Zimska »mrtvak sezona bo nam
reč hitro minila in kmalu bo pri
šel čas za povratna srečanja v isti 
konkurenci. Boriti se bo treba za 
zadostno število točk, ki bodo 
omogočile obstoj med drugoligaši. 
Zato bodo organizirali posebne 
priprave v telovadnici, sledile pa 
bodo še dodatne priprave na pro
stem in pod žarometi.

Rokometašice Slovana so tek
movali v tekoči tekmovalni sezo
ni' v isti konkurenci kot minulo 
leto: v republiški ligi, kjer tek
muje osem najboljših ženskih 
ekip. Nekoliko nepričakovano so 
dekleta izgubila srečanje proti 
mladosti iz Kranja; ta poraz jim 
je tudi preprečil popoln uspeh ob 
koncu prvenstva — osvojile so 
Me« drugo mesto na lestvici. V 
pomladanskem delu prvenstva pa 
bodo prišle rokometašice iz Kra
nja na igrišče na Kodeljevo in tu 
bodo skušala moščanska dekleta 
popraviti zamujeno iz jesenskega 
dela ter si tako zagotoviti osvoji
tev najvišjega naslova v republi
škem merilu. Za zaključek tekoče 
polsezone je odigrala ženska vr
sta Slovana še dve pokalni tekmi 
v jugoslovanskem merilu. V pr
vem srečanju so rokometašice

Slovana premagale predstavnika 
Hrvatske — Partizana iz Djur- 
djenovca, v drugem pa so pod
legle izkušenemu nasprotniku in 
bivšemu državnemu prvaku, čla
nu prve zvezne lige, Lokomotivi 
iz Zagreba. Po teh dveh tekmah 
je nastopila za rokometašice nova 
pripravljalna doba za pomladan
ski del in sicer v telovadnici. 
Mimo prepotrebnih vaj in trenin
gov v telovadnici pa bodo dekleta 
verjetno sodelovala tudi v zimski 
rokometni ligi, ki jo organizira 
zagrebška rokometna podzveza in 
v kateri bodo sodelovale najbolj
še ženske rokometne vrste iz Hr
vatske, Slovenije in BiH. To bo 
nedvomno dobra priprava za dru
gi del prvenstva. Saj si bodo tako 
dekleta nabrala precej izkušenj 
za odločilne spopade v republiški 
ligi.

Kot je videti, se najboljši ro
kometaši in rokometašice iz naše 
občine dobro uveljavljajo v višjih 
razredih tekmovanja; to pa gre v 
precejšnji meri tudi na račun 
dobro organiziranega strokovnega 
dela v klubu, ki ga vestno oprav
ljajo vaditelji in trenerji od pio
nirskih preko mladinskih tja do 
članskih vrst. V zvezi s tekmova
njem rokometašev v II. zvezni li
gi je zavzel pravilno stališče tudi 
upravni odbor DSD Slovan ter 
postavil pred klubsko vodstvo 
številne naloge v uvezi z uredi
tvijo posameznih vrst in zagoto
vitvijo materialne osnove za ne
moten potek tako strokovnega de
la kakor tudi tekmovanja. Vse to 
pa je zagotovilo, da bodo naši ro
kometaši lahko dosegli v nada
ljevanju še boljše uspehe, kot so 
jih imeli doslej.

LESTVICA H. ROK. LIGE
Eksportdrvo 
Sloboda (V) 
Odred
Partizan (C)
Zenica
Slovan
Sloboda (T)
Slavij a
Izvidač
Rudar

9 7 0 2 161:121 14 
9 6 1 2 154:128 13 
9 6 1 2 168:153 13 
9 5 2 2 146:139 12
8 4 0 4 152:153 8
9 4 0 5 148:152 8 
9 3 0 6 121:129 6 
9 3 0 6 142:153 6 
9 2 1 6 147:182 5 
8 1 1 6 106:130 3

ŽENSKA REPUBLIŠKA LIGA
Mladost 7 6 1 0 55:37 13
Slovan 7 5 1 1 64:44 11
Drava 7 3 2 2 54:46 8
Branik 7 3 1 3 57:55 7
Svoboda 7 2 1 4 39:49 5
Črnomelj 6 1 2 3 38:44 A
Koper 7 1 1 6 33:48 3
Piran 6 1 1 4 30:47 3

V lestvici ni upoštevana zaosta-
la tekma Črnomelj : Piran.



8#M0ŠČANSKA SKUPNOŠt hli

PLENUM
OBČINSKEGA KOMITEJA

Občinski komite ZK se redno se
staja na plenarnih sestankih. Na 
novembrskem sestanku so člani 
komiteja razpravljali o delu v 
zvezi komunistov naše občine v 
zadnjem času.

SEJA KOMISIJE ZA PROSLAVO 
20-LETNICE REVOLUCIJE

Letos slavimo dvajseto obletnico 
ljudske revolucije. Pri občinskem 
odboru SZDL so svojčas določili 
posebno komisijo, ki je pripravila 
obsežen program številnih prire
ditev v počastitev 20. obletnice 
revolucije. Na sliki vidimo člane 
komisije na eni izmed številnih 
sej, na katerih so razpravljali o 
izvedbi programa prireditev.

V
RAZSTAVA HTV

Komisija za HTV službo pri Ob' 
finskem ljudskem odboru Moste' 
Polje je organizirala v oktobr*1 
izredno pomembno, zanimivo lo 
poučno razstavo higiensko teh' 
nične varnosti pri delu. Razstava 
je bila opremljena med drug^l,, 
tudi z uspelimi barvnimi posnet' 
ki, ki nazorno prikazujejo števil' 
ne nevarnosti pri delu. StevilJ1' 
obiskovalci so v spominsko knji' 
go vpisali laskave ocene razstave-

OBČINSKO SREDIŠČE

Staro sc mora umakniti novcniej 
To je zakon, ki so ga pisali na5 
borci v teku ljudske revolucij^ 
to je zakon, ki ga piše naša da' 
nošnja stvarnost. Naš posnete14 
prikazuje izgradnjo kulturne!^ 
In trgovskega središča. Novo P®’ 
slopjc je v neposredni bližini 0 , 
činske stavbe. Z izgradnjo Prf,|) 
svetnih, zdravstvenih, trgovsh* 
in drugih središč pomagamo 
šim občanom do lepših časov, d 
udobnejšega in sodobnejšega 1,9 
čina življenja.



Vsem prebivalcem občine Ljubljana-Moste-Polje čestitajo ob 29. novembru
Dnevu republike naslednji delovni kolektivi

Avtopromet
LJUBLJANA, Savska cesta

Tovarna kleja
LJUBLJANA

EIHICIIIA Sfesna industfijQ

Ljubljana - Zalog
Sap turist

avtobusno in turistično podjetje LJUBLJANA

KEMIČNA TOVARNA
Moste, Ljubljana

Slovenija sadje
UUBUANA

Hladilnica
ZALOGIzolirim uubuana - moste

MINERAL
ind. naravnega

in umetnega kamna

Ljubljana-Moste, Industrijska c.
------------- OLMA
Ljubljana, Pokopališka ulica 5

ČREVARNA
LJUBLJANA, Poljanska c. 95

nmm
Industrija obdel. strojev L|I BL|\Y\

BIFE
KODELJEVO

LJUBLJANA
Saturnus

L j ubij ana-Mosle

jtcfra
tovarna kemičnih izdelkov 

Podgrad-Ljubljana
V

Zima
Ljubljana - Fužine

PROTEKTOR
podjetje za protektiranje avtoplaščev

Ljubljana, Smartinska c. 64

Javna skladišča
Ljubljana, Smartinska c.

Združeno podjetje
mm- ©u akmi

LJUBLJANA



Združeno podjetje Teol - oljarno
tovarna pomožnih sredstev, sintetskih pralnih surovin in je
dilnih olj — Ljubljana, Zaloška 54

čestita ob 29. NOVEMBRU, DNEVU REPUBLIKE

Nudimo po najugodnejših cenah svoje kvalitetne in stan
dardne proizvode, s katerimi smo osvojili tržišče po vsej 
naši državi.
Proizvajamo in nudimo vse vrste tekstilnih in usnjarskih 
pomožnih sredstev — kemikalij, osnovne surovine za proiz
vodnjo detergentov, medicinalno in tehnično laneno in rici
nusovo olje, laneno beljeno olje, Dericin in emulzijsko pasto, 
lanene in ricinusove pogače in ricinusove firneže.
Za kvaliteto naših izdelkov jamčijo naši moderni laborato
riji, v katerih svoje izdelke sproti kontroliramo.
Za vsa pojasnila, za brezplačne vzorce, cenike in prospekte 
se obračajte na komercialni oddelek tovarne.

Vsem odjemalcem čestitajo za 29. novemBer

ZcUužeae
pekarne

Priporočamo se za nadalnji obisk v naših poslovalnicah. 
Postregli Vas bomo z dobrim kruhom, pecivom in 
slaščičarskimi proizvodi

Pletenina
Vam nudi:

vse vrste trikotažnega 
perila iz svile, sintetike, 
volne in BomBaža

Ljubljana, Zaloška c. 14

KUPUJTE NAŠE IZDELKE IN ZADOVOLJNI BOSTE!

KOLINSKA
Šmartinska cesta 30 — P. p. 18 
Telefoni: 

direktor 33-472 
komerciala 31-072 
nabava, naročila 33-742

tovarna hranil

LJUBLJANA

Ob prazniku Republike čestitamo vsem delovnim ljudem 
Jugoslavije, posebej pa še vsem našim kupcem in dobavite
ljem, ter potrošnikom naših izdelkkov.

Proizvajamo:

Kavovine
Mlevske izdelke 

Pudinge
Vanilin sladkor

Prašek za pecivo 
ter razne začimbe

Tovarna trakov, vezalk in elastike

TOTRA
Ljubljana, Zg. Hrušica 14

nudi v kvalitetni izdelavi in konkurenčni ceni vseh vrst ve
zalke, trakove, elastiko in pozametrijske izdelke. O tem se 
lahko informirate v samem podjetju ali v skladišču v Ljub
ljani na Vodnikovem trgu 5. Podjetje se vsem interesentom 
najlepše priporoča.

| papirnice vevče
LU

o Vevče p. Ljubljana - Polje
5E
q pošilja ostalim kolektivom, poslovnim prijateljem in 
jjj osem delovnim ljudem naše domovine čestitke za 
O »Dan repuBlike« — 29. novemBer.

B 11, A N C A 
na dan 31. decembra 19(i0

GOSTILNE »PRI TINČKU, LJUBLJANA, HRASTJE 7

Aktiva Naziv postavke v000

A. Osnovna sredstva
Osnovna sredstva 293
'Denarna sredstva
osnovnih sredstev 148

B. Sredstva skupne porabe
Sredstva skupne porabe —
Denarna sredstva
skupne porabe 6

C. Obratna sredstva
Skupna obratna sredstva 789

D. Izločena sredstva
Denarna sredstva rez. sklada 
in drugih skladov 9
Denarna sredstva 
nerazporejenih sredstev

E. Sredstva v obračunu 
in druga aktiva

Kupci in druge terjatve 5
Druga aktiva —

Skupaj . . . 1.250

Pasiva Naziv postavke v 000

A. Viri osnovnih sredstev
Sklad osnovnih sredstev 416

Drugi viri osnovnih sredstev -25

B. Viri sredstev skup. porabe
Sklad skupne porabe 6
Drugi viri sredstev
skupne porabe —

C. Viri obratnih sredstev
Sklad obratnih sredstev 67
Drugi viri obratnih sredstev —

D. Rez. sklad in drugi skladi
Rez. sklad in drugi skladi 9 
Viri nerazporejenih sredstev 395

E. Viri sredstev v obračunu 
in druga pasiva

Dobavitelji in druge 
obveznosti 332
Druga pasiva _______ —

Skupaj . . . 1.250

Celoten dohodek je znašal 7,650.427 din. Zaposlena 2 delavca.

Računovodja: Poslovodja:
Tominc Franc Burica Ana

Izdaja ObO SZDL Ljubljana-Moste Polje. — List izhaja mesečno. — 
Odgovorni urednik Š. Trobiš — Tiska ČZP »Kočevski tisk« Kočevje


